



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

24 ايلول (سبتمبر) 2025 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

GLOBAL ECONOMY TO GROW 3.2% IN 2025

نمو الاقتصاد العالمي 3.2% في 2025

The Organization for Economic Co-operation and Development (OECD) revealed that global growth is holding up better than expected. However, the full impact of the U.S. import tariff shock has not yet materialized, while investment in artificial intelligence currently supports U.S. economic activity, and reduced fiscal support is easing the economic slowdown in China.

According to the OECD, global economic growth is expected to slow slightly to 3.2% in 2025, compared to 3.3% last year, instead of the 2.9% forecast back in June. The Paris-based organization kept its 2026 growth forecast at 2.9%, since the effects of inventory accumulation are beginning to fade. Higher tariffs are expected to negatively affect investment and trade growth.

[Source \(Al Arabiya.Net Website, Edited\)](#)



كشفت منظمة التعاون الاقتصادي والتنمية "OECD"، عن أن النمو العالمي صامد بشكل يفوق المتوقع. ولكن التأثير الكامل لصدمة الرسوم الجمركية على الواردات الأمريكية لم يحدث بعد في ظل ما يوفره الاستثمار في مجال الذكاء الاصطناعي من دعم للنشاط الاقتصادي الأمريكي حاليًا وتخفيف الدعم المالي من حدة التباطؤ الاقتصادي في الصين. وبحسب المنظمة من المتوقع أن يتباطأ النمو الاقتصادي العالمي بشكل طفيف إلى 3.2 في المئة عام 2025، مقارنة مع 3.3 في المئة العام الماضي، وبدلاً من 2.9 في المئة التي توقعتها المنظمة في يونيو/حزيران.

وأبقت المنظمة التي تتخذ من باريس مقراً على توقعاتها لعام 2026 عند 2.9 في المئة، إذ بدأ تأثير المخزونات بالتلاشي، حيث من المتوقع أن تؤثر الرسوم المرتفعة سلباً على الاستثمار ونمو التجارة.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

"MOROCCO CENTRAL BANK" EXPECTS FASTER ECONOMIC GROWTH OF 4.6% IN 2025

The Moroccan central bank expects national economic growth to accelerate from 3.8% in 2024 to 4.6% in 2025, before stabilizing at 4.4% in 2026.

This positive performance is mainly attributed to two factors: first, the non-agricultural sectors, which are expected to achieve strong growth of 4.5% in 2025 and 2026, driven by robust investment momentum in infrastructure and major projects that have been launched or planned.

The central bank also expects inflation to reach 1% by the end of 2025, compared to 2.2% in 2024. However, the bank anticipates a gradual acceleration to 1.9% in 2026, approaching its desired target.

[Source \(Al Arabiya.Net Website, Edited\)](#)



"المركزي" المغربي يتوقع تسارع النمو الاقتصادي إلى 4.6% في 2025

توقع البنك المركزي المغربي تسارع نمو الاقتصاد الوطني من 3.8 في المئة عام 2024 إلى 4.6 في المئة عام 2025، قبل أن يستقر عند 4.4 في المئة عام 2026.

ويعزى هذا الأداء الإيجابي بشكل رئيسي إلى عاملين، الأول القطاعات غير الفلاحية، حيث من المتوقع أن تحقق نمواً قوياً بنسبة 4.5 في المئة عامي 2025 و2026، مدفوعة بالدينامية القوية للاستثمار في البنى التحتية والأوراش الكبرى التي تم إطلاقها أو برمجتها.

وتوقع المركزي أن يبلغ معدل التضخم 1 في المئة بنهاية عام 2025، مقارنة بـ 2.2 في المئة في 2024. ومع ذلك، يتوقع البنك تسارعاً تدريجياً ليصل إلى 1.9 في المئة عام 2026، مقترباً من الهدف المنشود.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

BUREAUCRACY COST THE GERMAN ECONOMY \$79 BILLION IN 2024 البيروقراطية كلفت الاقتصاد الألماني 79 مليار دولار في 2024

A recent study conducted by the German Association of Research-Based Pharmaceutical Companies estimated that bureaucracy cost the German economy about 67 billion euros (\$79.14 billion) in 2024, equivalent to about 1.5% of the country's GDP.

According to the association, administrative burdens reduce productivity and divert resources from vital areas such as research and development or production. Industry-specific regulations account for about 16 billion euros of these costs, with the financial services sector bearing the brunt due to strict consumer protection rules.

The manufacturing sector comes second, with annual costs of 2.5 billion euros, equivalent to about 1,400 euros per employee.

[Source \(Asharq Al-Awsat Website, Edited\)](#)



قَدَّرت دراسة حديثة أجراها الاتحاد الألماني لشركات الأدوية البحثية تكلفة البيروقراطية على الاقتصاد الألماني، بنحو 67 مليار يورو (79.14 مليار دولار) خلال عام 2024، وهو ما يعادل نحو 1.5 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي للبلاد.

ووفق الاتحاد فإنَّ الأعباء الإدارية تقلل من الإنتاجية، وتصحّب موارد عن مجالات حيوية، مثل البحث والتطوير أو الإنتاج. أما اللوائح الخاصة بكل صناعة فتمثل تكلفتها نحو 16 مليار يورو؛ حيث يتحمل قطاع الخدمات المالية العبء الأكبر، بسبب القواعد الصارمة لحماية المستهلك.

ويأتي قطاع التصنيع في المرتبة الثانية بتكاليف سنوية تبلغ 2.5 مليار يورو، أي ما يعادل نحو 1400 يورو لكل موظف.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

"SWEDEN CENTRAL BANK" LOWERS INTEREST RATE AND RAISES

GROWTH FORECAST

The Swedish central bank reduced its key interest rate to 1.75% from 2%, expecting it to remain at this level for some time, provided that inflation and economic growth forecasts do not change.

The bank noted that stable inflation and economic activity expectations mean that the key rate will remain at this level for a while.

Economic forecasts are improving, with the government predicting 3.1% growth in 2026, driven by the largest spending bill since the COVID-19 pandemic, as elections approach in one year.

[Source \(Asharq Al-Awsat Website, Edited\)](#)



"المركزي السويدي" يخفض الفائدة ويرفع توقعات النمو

خفّض البنك المركزي السويدي، سعر الفائدة الرئيسي إلى 1.75 في المئة من 2 في المئة، متوقعا أن تبقى أسعار الفائدة عند هذا المستوى لفترة محددة، شريطة عدم تغير توقعات التضخم والنمو الاقتصادي. ويبيّن البنك أن استقرار توقعات التضخم والنشاط الاقتصادي، يعني أن سعر الفائدة الرئيسي سيبقى عند هذا المستوى لبعض الوقت.

وتتجه التوقعات الاقتصادية نحو التحسن؛ إذ توقعت الحكومة في ميزانيتها نمو يصل إلى 3.1 في المئة في 2026، مدفوعة بأكبر مشروع قانون إنفاق منذ جائحة "كوفيد-19"، في وقت يقترب فيه موعد الانتخابات بعد عام واحد فقط.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

OIL CONTINUES TO RISE WITH DECLINE IN U.S. INVENTORIES

Oil prices rose for the second consecutive day after a report showed a decline in U.S. crude inventories last week, fueling market concerns about supply shortages.

Brent crude futures increased by 0.1% to \$67.75 per barrel, while U.S. West Texas Intermediate futures rose 0.2% to \$63.55.

Data from the U.S. Energy Information Administration showed a 3.82 million-barrel drop in crude inventories and a 1.05 million-barrel decline in gasoline stocks, while distillate stocks rose by 518,000 barrels.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)



النفط يواصل الصعود مع تراجع المخزونات الأميركية

ارتفعت أسعار النفط لليوم الثاني على التوالي، بعدما أظهر تقرير تراجع مخزونات الخام الأميركي الأسبوع الماضي، ما عزز المخاوف في السوق بشأن نقص المعروض. وصعدت العقود الآجلة لخام برنت بنسبة 0.1 في المئة لتسجل 67.75 دولاراً للبرميل. كما ارتفعت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي 0.2 في المئة إلى 63.55 دولاراً.

وأظهرت بيانات معهد البترول الأميركي انخفاضاً في مخزونات الخام والبنزين بالولايات المتحدة، مقابل ارتفاع في مخزونات نواتج التقطير. وكشفت البيانات عن تراجع مخزونات النفط الخام 3.82 مليون برميل خلال الأسبوع المنتهي في 19 سبتمبر (أيلول)، وانخفاض مخزونات البنزين 1.05 مليون برميل، في حين ارتفعت مخزونات نواتج التقطير 518 ألف برميل.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

GOLD RISES ON INVESTORS' ASSESSMENT OF FED CHAIR REMARKS

Gold prices rose as investors evaluated cautious remarks by U.S. Federal Reserve Chair Jerome Powell regarding potential interest rate cuts.

Spot gold rose 0.1% to \$3,767.79 per ounce, after hitting an all-time high of \$3,790.82 on Tuesday. December futures fell 0.4% to \$3,800.30.

Other precious metals: silver declined 0.7% to \$43.72 per ounce, platinum fell 0.2% to \$1,475.78, and palladium dropped 0.1% to \$1,218.54.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)



الذهب يرتفع مع تقييم المستثمرين لتصريحات رئيس الفدرالي الأميركي

ارتفعت أسعار الذهب وسط تقييم المستثمرين للتصريحات الحذرة لرئيس مجلس الفدرالي الأميركي جيروم باول بشأن التخفيضات المحتملة في معدلات الفائدة. وارتفع الذهب في المعاملات الفورية 0.1 في المئة إلى 3767.79 دولاراً للأونصة، بعد أن لامس أمس الثلاثاء أعلى مستوى له على الإطلاق عند 3790.82 دولاراً. بينما انخفضت في المقابل العقود الآجلة للذهب تسليم ديسمبر كانون الأول 0.4% لتسجل 3800.30 دولاراً.

وبالنسبة للمعادن النفيسة الأخرى، تراجع سعر الفضة في المعاملات الفورية 0.7 في المئة إلى 43.72 دولاراً للأونصة، وانخفض البلاتين 0.2 في المئة إلى 1475.78 دولاراً، بينما هبط الباديوم 0.1 في المئة إلى 1218.54 دولاراً.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

■ GROWTH OF COMMERCIAL BANK ASSETS IN THE GULF

Total assets of commercial banks operating in the Gulf countries grew by 10% year-on-year to reach about \$3.5 trillion.

According to data from the Gulf Statistical Center, total deposits with Gulf commercial banks amounted to about \$2.1 trillion, up 9.6% compared to end-2023.

Total loans provided amounted to about \$2.1 trillion last year, up 9.9% year-on-year. Loans to the private sector accounted for 80.7% of total loans across the six Gulf countries, while non-performing loan ratios declined between 2020 and 2024, varying by country.

[Source \(Al-Arab London Website, Edited\)](#)

■ نمو أصول البنوك التجارية في منطقة الخليج العربي

نما إجمالي أصول البنوك التجارية العاملة في دول الخليج العربي بنهاية العام الماضي، بنسبة 10 في المئة على أساس سنوي ليبلغ نحو 3.5 تريليون دولار. ووفق البيانات الصادرة عن المركز الإحصائي الخليجي، فقد بلغ إجمالي الودائع لدى البنوك التجارية الخليجية نحو 2.1 تريليون دولار، أي بزيادة نسبتها 9.6 في المئة مقارنة مع حجمها بنهاية العام 2023. كما بلغ إجمالي رصيد القروض المقدمة منها للفترة ذاتها نحو 2.1 تريليون دولار العام الماضي، بارتفاع نسبته 9.9 في المئة بمقارنة سنوية. وبلغت نسبة القروض الممنوحة للقطاع الخاص من إجمالي القروض على مستوى دول الخليج الست نحو 80.7 في المئة. وانخفضت نسب القروض المتعثرة خلال الفترة الممتدة بين عامي 2020 و2024، وإن تفاوتت بين دولة وأخرى.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرف\)](#)

